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Z  ograniczenia piractwa
skorzysta jà wszyscy
Rozmowa z  rzeczn ik iem Bus iness
Software  A l l iance Bart∏omiejem
Wituckim

Micha∏  Koralewski : Jak du˝a jest skala pirac-
twa w Polsce?
Bart∏omiej  Witucki :  Z ostatnich badaƒ prze-
prowadzanych corocznie na zlecenie BSA wynika, ˝e
po raz pierwszy od 1994 roku tendencja systematycz-
nego obni˝ania poziomu piractwa uleg∏a odwróceniu:
stopa piractwa w Polsce wzros∏a w ciàgu ostatniego
roku o 1% i wynosi aktualnie 54%.
M.K. : Jakie sà przyczyny, ˝e poziom piractwa w Polsce
znów zaczà∏ rosnàç?
B.W.:  Wydaje si´, ˝e powodów jest wiele, ale tym
chyba najwa˝niejszym jest sytuacja gospodarcza
w kraju, której skutkiem jest znaczne ograniczenie in-
westycji w zasoby informatyczne. Nie mniej istotnà
sprawà jest swego rodzaju spo∏eczne przyzwolenie na
kradzie˝ w∏asnoÊci intelektualnej: powszechnie uwa˝a
si´, ˝e kradzie˝ programu komputerowego to kradzie˝
l˝ejszego kalibru.
M.K. :  Czy dzia∏ania Business Software Alliance wymie-
rzone sà tylko w przedsi´biorstwa? 
B.W.:  Wymierzone to nie najlepsze okreÊlenie. Na-
le˝y powiedzieç skierowane. To prawda, ˝e nasze dzia-
∏ania na p∏aszczyênie edukacyjno-informacyjnej kieru-
jemy g∏ównie do ma∏ych i Êrednich, a w ramach dzia-
∏aƒ Koalicji Antypirackiej, w sk∏ad której, obok Busi-
ness Software Alliance wchodzà tak˝e Zwiàzek Produ-
centów Audio-Video oraz Fundacja Ochrony Twórczo-
Êci Audiowizualnej, tak˝e do du˝ych, najwi´kszych
w kraju przedsi´biorstw. Aktualnie, jako Koalicja An-
typiracka jesteÊmy w trakcie prac przygotowawczych
do projektu przeprowadzenia serii szkoleƒ na temat
audytu i zarzàdzania oprogramowaniem, bezpieczeƒ-
stwem zasobów informatycznych oraz odpowiedzial-
noÊci z tytu∏u naruszania praw autorskich i praw po-
krewnych. To bezprecedensowe wydarzenie, bo semi-
naria b´dà prowadzone przez najwybitniejszych spe-
cjalistów w kraju, odb´dà si´ we wszystkich najwi´k-
szych miastach Polski i b´dà bezp∏atne. Liczymy, ˝e
w ten sposób przyczynimy si´ do wzrostu poziomu
ÊwiadomoÊci w zakresie poszanowania praw w∏asnoÊci
intelektualnej, jak i poprawy kultury eksploatacji za-
sobów informatycznych. 

M.K. :  Czy oprócz producentów oprogramowania ktoÊ jesz-
cze skorzysta z ograniczenia piractwa?
B.W.:  Skorzystajà wszyscy: Skarb Paƒstwa z tytu∏u
wi´kszych wp∏ywów z podatków i wzrostu PKB, zy-
skajà rzecz jasna tak˝e producenci oprogramowania,
ale zyska te˝ ka˝dy przys∏owiowy Kowalski. W jaki
sposób? Jak wynika z badaƒ przeprowadzonych na
zlecenie BSA, w wypadku obni˝enia w Polsce piractwa
komputerowego o 10 proc., powstanie ok. 3500 no-
wych miejsc pracy. T́  liczb´ nale˝y pomno˝yç razy 
4 i pó∏, bo tyle nowych miejsc pracy tworzy jedno no-
we miejsce pracy w bran˝y IT. A to oznacza kilkana-
Êcie tysi´cy nowych miejsc pracy. To pot´˝na korzyÊç
dla nas wszystkich.
M.K. :  Co majà zrobiç „domowi” u˝ytkownicy, których nie
staç na oryginalne kopie bardzo drogich programów? 
B.W.:  Móg∏bym zapytaç inaczej: a co nie jest dro-
gie? Pralki, lodówki, telewizory? Dlaczego uwa˝amy,
˝e dobro niematerialne, jakim jest program kompute-
rowy, powinno byç taƒsze ni˝ dobro materialne? Nikt
nie kwestionuje cen wymienionych przeze mnie towa-
rów, zaÊ powszechnie mówi si´ o wysokich cenach pro-
gramów komputerowych. Czy czo∏owy na Êwiecie pro-
ducent lodówek przeznacza na badania naukowe nad
rozwojem swojego produktu 6 mld dolarów rocznie,
tak jak to czyni jeden z najwi´kszych producentów
oprogramowania? Obrotem wszelkimi dobrami, tak
materialnymi jak niematerialnymi, w tym programa-
mi komputerowymi, rzàdzà te same prawa rachunku
ekonomicznego, dlatego teza, ˝e programy sà drogie,
jest po prostu bezpodstawna. 
M.K. :  Dlaczego warto przeprowadziç proponowany przez
BSA audyt i odpowiednio zarzàdzaç oprogramowaniem?
B.W.:  Przeprowadzenie audytu oprogramowania ma
trzy podstawowe zalety. S∏u˝y inwentaryzacji oprogra-
mowania w celu jego weryfikacji pod wzgl´dem: legal-
noÊci i bezpieczeƒstwa, a tak˝e wydajnoÊci. Natomiast
wprowadzenie i przestrzeganie procedur zarzàdzania
oprogramowaniem gwarantuje nie tylko swego rodzaju
komfort psychiczny, ˝e nie gro˝à firmie ˝adne przykre
konsekwencje zwiàzane z u˝ywaniem oprogramowania
bez licencji, ale i umo˝liwia racjonalizacj´ planów zaku-
pów w tej sferze. Prosz´ sobie wyobraziç, ˝e w pewnej
du˝ej i znanej firmie, po przeprowadzeniu audytu oka-
za∏o si´, ˝e zakupiono prawie dwa razy za du˝o licencji
w stosunku do faktycznych potrzeb. A mówiàc potocz-
nie: nikt chyba nie zaprzeczy, ˝e – czy w domu, czy
w firmie – lepiej mieç porzàdek ni˝ ba∏agan.
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